
Él Zeer Geheim 
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MINISTERRAAD 
Nr. 11352 

Notulen van de vergadering gehouden 
op vrijdag 7 juni 1985 in de Trêveszaal van 

het Kabinet Minister-President, 
aangevangen 's morgens om 

10 uur en 's middags 
voortgezet 

Aanwezig: minister-president Lubbers en de ministers 
Van Aardenne, Brinkman, Deetman, De Koning, 
Korthals Altes, Rietkerk, Ruding, De Ruiter 
(pt.1 t/m 3, 5 t/m 7, 11 en 1 4 h ) , Schoo, 
Smit (beh.pt.14a en 14g) en Winsemius 
(Afwezig zijn de ministers Braks en 
Van den Broek) 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Brokx (pt.4). Van Eekelen (pt.1 t/m 3, 5 t/m 
7, 11 en 1 4 h ) , Hoekzema (pt.4, 8 t/m 10 en 
12 t/m 14g) , Kappeyne van de Coppello 
(pt.10) en Van Zeil (pt.2c, 2d en 7) 

Secretaris : mr.J.H.Kist 
Adjunct-secretarissen: mr.J.A.Stenfert Kroese 

(pt.1 t/m 3, 5 t/m 7, 
11 en 14a) 
mr.drs.R.K.Visser 
(pt.4, 8 t/m 10 
en 12 t/m 14g) 

Hoofddirecteur RVD : mr.M.J.D.van der Voet 

1. Hamerstukken 

a. Wijziging deurwaardersreglement (Brief van de 
staatssecretaris van Justitie dd. 20 mei 1985, 
nr.594/885, met ontwerp-besluit) 

Zonder discussie aanvaard. 
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Minister Van Aardenne acht het 
hinderlijk als op korte termijn extra 
vergaderingen voor bepaalde raden worden 
ingelast. Het is beter om nu per beleidsterrein 
twee vergaderdata op te voeren en later te bezien 
of een vergadering moet worden geschrapt. De 
inhoud van een agenda moet een vergadering van 
een raad zinvol maken. Spreker zal ondershands 
doorgeven dat een geplande datum voor de 
Energieraad moet worden veranderd. 

De raad besluit dat staatssecretaris 
Van Eekelen, gehoord het besprokene in de raad, 
de tekst van het schema zal aanpassen. De 
bewindspersonen zullen de data van de onder hun 
voorzitterschap vallende raden voor 1 juli 1985 
aan Buitenlandse Zaken opgeven. In september 1985 
zal in de REZ ook een politieke discussie over 
dit onderwerp worden gevoerd. 

2 d. Conclusies van de coördinatiecommissie 
dd. 3 juni 1985 (Brief van de staatssecretaris 
van Buitenlandse Zaken dd. 3 juni 1985, 
nr.144664, met bijlage) 

Minister De Koning wijst als minister 
van Landbouw en Visserij a.i. op de moeilijkheden 
over de vaststelling van de graanprijzen. Het 
standpunt van Buitenlandse Zaken om de bonds
republiek Duitsland te dwingen om door middel van 
een stemming een keuze te maken tussen het 
inroepen van het vitaal belang of het alsnog 
accepteren van de voorstellen, baart spreker 
zorgen. Gelet op de grote bezwaren die hieraan 
kunnen kleven, is het wellicht beter om deze 
kwestie slepend te laten. Er is trouwens de 
mogelijkheid dat de Commissie op grond van het 
verdrag zelf de graanprijzen vaststelt. Het 
overleg zou dan kunnen worden verdaagd naar de 
Europese Raad in Milaan. 

Staatssecretaris Van Eekelen antwoordt 
dat zijns inziens de bondsrepubliek Duitsland 
mikt op het niet aanpassen van de graanprijzen 
voor een periode van één, misschien zelfs 
twee jaar. 
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Minister Van Aardenne voegt hieraan toe 
dat minister Genscher hem heeft gezegd dat voor 
Duitsland de absolute grens van de verlaging bij 
1% ligt. Als met dit lagere percentage akkoord 
kan worden gegaan door de bondsrepubliek 
Duitsland, is in ieder geval ook de principiële 
keuze om de graanprijzen te verlagen, genomen. 
Bij een verlaging met 1,8% zal zonder meer door 
de Bondsrepubliek het vitaal belang worden 
ingeroepen. 

De minister-president concludeert 
hieruit dat de afweging of de voorstellen in 
stemming moeten worden gebracht, danwel moeten 
worden aangehouden tot Milaan, met inachtneming 
van de laatst bekende gegevens moet worden 
gemaakt. Deze taak kan aan Buitenlandse Zaken en 
Landbouw en Visserij in onderling overleg worden 
toevertrouwd. Er is trouwens een verschil tussen 
de externe halsstarrigheid van de Bondsrepubliek 
en de interne mogelijkheid om over -1% te praten. 
Het is verstandig als de Europese Commissie 
hierbij vrij spel kan krijgen. Een bescheiden 
verlaging van de graanprijzen overeengekomen in 
de Landbouwraad is te prefereren boven een 
verschuiving naar de volgende Europese Raad. 

Minister De Koning merkt als minister 
van Landbouw en Visserij a.i. op dat het derhalve 
gaat om de afweging of men het op een stemming in 
de Landbouwraad moet laten aankomen, waarbij de 
Bondsrepubliek het vitaal belang zal kunnen 
inroepen of een verschuiving naar de eerstkomende 
Europese Raad. 

De minister-president voegt hieraan toe 
dat van te voren met de Bondsrepubliek kan worden 
gesproken over het wel of niet in stemming 
brengen van het voorstel tot verlaging van de 
graanprijzen. Als daaruit blijkt dat de Bonds
republiek overstemd wil worden, dan kan het bij 
stemming worden afgehandeld, terwijl als het 
vitaal belang zal worden ingeroepen, er geen 
stemming moet plaatsvinden, doch een verdaging 
naar de Europese Raad in Milaan. 

Minister Ruding stelt voor dat bij 
conclusie 1.1 "Vaststelling graanprijzen" aan de 
een na laatste zin wordt toegevoegd: "en ook 
binnen het budgettaire kader voor 1986 moet 
blijven.". 
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de 

<f Staatssecretaris Van Zeil wijst op de 
vier zaken warenontwer p-richtlijn voor produktaansprakelijkheid, 
voor Nederland waarover in de Consumentenraad is gesproken.? Op 

drie punten is een akkoord bereikt en op één punt 
niet helemaal. |Het VNO en NCW zijn teleurgesteld 
-gver de harmonisatiovoorstollen*l De bonds
republiek Duitsland, het Verenigd Koninkrijk, 
Griekenland en Ierland hebben een voorbehoud 
aemaakt voor nog nader beraad. Over ongeveer 
10 dagen is hierover meer bekend. Het kan zijn 
dat men zich alsnog voegt. Dan zalioven drie jaar 
de beoogde wetgeving tot stand moeten zijn 
gekomen. Als er nu alsnog geen overeenstemming 
kan worden bereikt,\ moot Nederland afwogen 
doorgegaan moet worden op deze weg^^waaï^Tj zij 
aangetekend dat door deJ^e-fe^retTTr^ van Spanje en 
Portugal nog meej^&rt^tel zal ontstaan, of dat de 
voorbejLe-i^hrTg^Van een eigen Nederlandse regeling 
«r^lTotniGuw burgerlijk wetboek zal worden horvat»! 

Minister Korthals Altes voegt hieraan 
toe dat Nederland in een buitengewoon moeilijk 
parket is geraakt. Procedureel heeft het VNO 
gelijk dat het kabinet zich niet geheel conform 
de gemaakte afspraken heeft gedragen. Voor de 
definitieve standpuntbepaling hebben Economische 
Zaken en Justitie toegezegd dat Nederland niet 
zal meewerken aan een richtlijn die niet in 
redelijke mate in Europees verband zal 
harmoniseren. De nu voorgestelde richtlijn is 
niet in redelijke mate harmoniserend en hiervoor 
heeft Nederland tegen de afspraken met de werk
gevers in, geen voorbehoud gemaakt. Het toe
gezegde overleg met belanghebbende is pas na 

heel erg 
belangrijk 

Erkend moet 
worden dat 
richtlijn, 
bezien vanuit 
harmonisatie op 
twee gebieden, 
tekort schiet. 
De voordelen 
van een niet 
v:l~aakte 
richtlijn wegen 
echter zwaarder 
dan de nadelen 
van het niet 
tot stand komen 
van een richt
lijn. Om deze 
redenen heeft 
spreker zijn 
instemming 
betuigd met het 
resultaat van de 
onderhandelingen 

H 
binnen 

is mede als 
gevolg van de 
toetreding van 
Spanje en 
Portugal een 
lang uitstel te 
verwachten en 
zal de voor
bereiding van 
een eigen 
Nederlandse 
regeling in het 

afloop gevoerd. Inhoudelijk is de richtlijn 
onevenwichtig, omdat deze eenzijdig in het nadeel 
van het bedrijfsleven werkt. Men krijgt een 
zwaardere aansprakelijkheid opgelegd, maar 
ontvangt daar niet een wezenlijk toegenomen 
harmonisatie van het aansprakelijkheidsrecht 
binnen de Gemeenschap voor terug. Hieruit kan 
concurrentievervalsing voortvloeien. In het 
bijzonder de voor Nederland belangrijke sectoren 
van de chemie, biotechnologie en farmacie worden 
bedreigd door de vrijheid die de richtlijn aan de 
lidstaten laat om nationaal een aansprakelijkheid 

-v burgerliik V?° r o n t w i k l 5 e l i n g s r i s i c o 1 s in te voeren. Deze 
wetboek moeten r i c h t z i c h in het bijzonder tegen de research van 
worden hervat. i n r*overende speerpuntindustrieën. Weliswaar 

W r

6 n f^* t e l e u r g e s t e l d over het tekort aan harmonisatie. Daarvoor bestaat 
gevoegd b e t £ e u r e n is dat men, zoals is gebleken in een op initiatief van spreker 
versus h 8 ^ ^ ? P 5 d e z e r ' onvoldoende zwaar weegt het voordeel van de overeenkomst 
bedriif ï . v a n h e t n i e t t o t s t a n d komen ervan, de positie van het Nederlandse 

natinnJ ^ r e l a t l e t o t d e EG-collegae en de mogelijkheid van een eigen 
nationale regeling bij het uitblijven van een EG-regeling. 
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moeten de lidstaten die dit willen, dat melden 
aan Brussel. Maar veel problemen zal dat niet 
geven, omdat de richtlijn nu al aangeeft dat na 
zeven jaar verdere harmonisering zal worden 
overwogen in die zin dat aansprakelijkheid voor 
ontwikkelingsrisico's uniform in de Gemeenschap 
wordt voorgeschreven. Het is echter niet gunstig 
als vlak voordat Nederland het voorzitterschap 
gaat bekleden, een Europees initiatief wordt 
afgewezen door Nederland. Als over de richtlijn 
desalniettemin voor 1 juli 1985 in Europees 
verband geen overeenstemming wordt bereikt, zal 
Nederland toch moeten overwegen nationaal, 
eenzijdig het onderwerp ter hand te nemen, 
hetgeen ook voortvloeit uit het kabinetsstandpunt 
naar aanleiding van het rapport van de commissie-
Van der Grinten. Alles afwegend is het verstandig 
om toch akkoord te gaan met de voorliggende 
ontwerp-richtlijn, maar als andere landen 
substantiële wijzigingen of voorbehouden wensen 
op te nemen, zal Nederland nationale maatregelen 
treffen. 

Minister Rietkerk sluit zich bij de 
vorige sprekers aan en waarschuwt voor 
concurrentievervalsing. 

Staatssecretaris Van Eekelen heeft de 
vorige dag gesproken met commissaris 
H.Christophersen, die belast is met de 
portefeuille begroting, financiële contacten, 
personeelszaken en algemeen beheer. Uit dit 
gesprek bleek dat niet voor het eind van volgende 
week de noodzakelijke cijfers voor de vast
stelling van het referentiekader voor de 
begroting 1986 beschikbaar zijn. Omdat aan 
Nederland is toegezegd dat het Europese Parlement 
tevoren zou worden gehoord, is het denkbaar dat 
Christophersen deze cijfers tegelijkertijd aan de 
Ecofinraad en het Europese Parlement doet 
toekomen. Het is dan nog mogelijk dat de 
Ecofinraad eind juli het referentiekader 
vaststelt, nadat het Europese Parlement is 
gehoord. Minister Ruding stemt hiermee in. 
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De minister-president merkt over 
punt 3.6, de investeringen en werkgelegenheid in 
de EG, op dat het gevaarlijk, is om aan de hand 
van een niet beschikbaar document een discussie 
te voeren. Spreker refereert in dit verband aan 
zijn ervaringen bij de Europese Raad in Dublin. 
Uit OESO-rapporten blijkt voorts dat er een 
nadere afweging nodig is nu er onder andere in de 
Verenigde Staten een daling in de economische 
groei is opgetreden. 

Minister Ruding is het eens met de 
minister-president dat men voorzichtig moet zijn 
met te discussiëren over nog niet beschikbare 
documenten. Ook hij heeft de indruk dat de 
Commissie hierbij dezelfde lijn als de vorige 
maal zal volgen. Spreker acht het beter om zo'n 
onderwerp eerst goed van te voren in de 
competente raad te bestuderen, alvorens een 
politiek overleg hierover te voeren. 

De minister-president meent dat de 
conclusie boven aan blz.7, waarin wordt gesteld 
dat als voorheen Nederland aan overheids
investeringen de eis stelt dat zij een positief 
rendement dienen te hebben en dat een verhoging 
van de overheidsinvesteringen in principe ten 
laste van de overheidsconsumptie en inkomens
overdrachten dient te geschieden, niet voor alle 
leden van de Gemeenschap kan gelden. In het 
bijzonder is de situatie in de Bondsrepubliek 
zodanig verschillend, dat hierbij deze eis niet 
kan worden gesteld. 

Minister Ruding legt het accent in deze 
passage echter op het woord Nederland, zodat deze 
eis alleen op Nederland betrekking heeft. Het is 
trouwens ook niet aan Nederland om dergelijke 
principen op te leggen aan andere lidstaten. 

De raad aanvaardt op voorstel van de 
minister-president de conclusies met inachtneming 
van de volgende wijzigingen en opmerkingen. Bij 
de conclusie 1.1 "Vaststelling graanprijzen" 
wordt aan de een na laatste zin toegevoegd: "en 
ook binnen het budgettaire kader voor 1986 moet 
blijven". De minister van Landbouw en Visserij 
zal tijdens de volgende Landbouwraad bezien of er 
tijdens die bijeenkomst moet worden gestemd of 
dat de vaststelling van de graanprijzen beter kan 
worden aangehouden tot de Europese Raad in 
Milaan. Naar aanleiding van de conclusies over de 
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Interne-Marktraad zal Nederland akkoord kunnen 
gaan met de ontwerp-richtlijn produkt-
aansprakelijkheid. Mocht echter als gevolg van 
wijzigingen die door andere lidstaten worden 
voorgesteld, deze besluitvorming op 1 juli 1985 
nog niet zijn afgerond, dan zal Nederland de 
voorbereiding van een eigen regeling in het nieuw 
burgerlijk wetboek hervatten. 

e. Gewelddadig gedrag van toeschouwers bij 
voetbalwedstrijden 

Staatssecretaris Van Eekelen merkt op 
dat het overleg in de Raad van Europa over dit 
onderwerp niet moet worden doorkruist. Op 11 juni 
1985 heeft staatssecretaris Van der Reijden die 
deze opinie deelt, overleg met zijn Europese 
collega's. Het is echter de vraag of de EG 
effectiever kan optreden dan de Raad van Europa, 
nu de EG ook niet is toegerust voor deze 
problematiek. 

Minister Brinkman stelt dat staats
secretaris Van der Reijden niet zo zeer dit 
probleem naar de EG wil overbrengen, doch dat het 
succes van de bemoeienis van de Raad van Europa 
vooralsnog niet groot is. Daarom zoekt hij naar 
een nieuw gremium, mits dit effectief is. Dit zou 
de sportraad kunnen zijn. Daarom heeft de staats
secretaris ook bij de voorbereiding van de 
EG-raden onder Nederlands voorzitterschap gezegd 
dat alleen hierover moet worden vergaderd als 
daarvan resultaten zijn te verwachten. 

Minister Rietkerk acht het van belang 
dat, nu op 13 juni 1985 de nota over het voetbal
vandalisme in de Tweede Kamer wordt behandeld, 
terwijl in Europees verband naar aanleiding van 
de gebeurtenissen in Brussel wordt gesproken, een 
goede coördinatie tussen de bewindspersonen die 
belast zijn met de zorg voor de politie en de 
sport, noodzakelijk is. 

De raad besluit dat de bewindspersonen 
van Binnenlandse Zaken, Justitie en Welzijn, 
Volksgezondheid en Cultuur onderling contact 
zullen houden in verband met te houden nationaal 
en internationaal overleg over deze problematiek. 


